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تازهها

طالب زاده: کلام به کلام نامه رهبری 
قابل تبدیل به فیلم مستند است

نادر طالب زاده در برنامه گفت وگوی ویژه خبری 
به نامه مهم مقام معظم رهبری خطاب به جوانان 
آمریکای شمالی و اروپا اشاره کرد و گفت: این نامه، 
بسیار خاص و نگارش این نامه در مقطع حساس 
قاب��ل تقدیر اس��ت و کلام ب��ه کلام نامه رهبری 
قابل تبدیل به فیلم مستند اس��ت. وی افزود: اولاً 
این متن به انگلیس��ی نوشته شده و به طور خاص 
مخاطب آن جوانان آمریکای ش��مالی و اروپاست 
سپس متن اصلی به فارس��ی ترجمه شده است. 
طالب زاده گفت: این اقدام یک اتمام حجت و یک 
حرکت جدید برای معرفی انقلاب اس��لامی ایران 
در جهان اس��ت. وی در پاس��خ به این پرسش که 
چرا جوانان مخاطب خاص این نامه هستند، گفت: 
رهبری در روند این نامه از یک کلمه خاص استفاده 
می کنند و آن جست وجوی حقیقت است و کاری 
با مذهب افراد ندارند. این جوانان هستند که برای 
پیدا کردن حقیقت عطش دارند و مش��تاقند و از 
آنجا ک��ه جوانان به فضای مجازی و گنجینه های 
خبری دسترس��ی آس��ان تری دارند و چون امید 
اصلی به جوانان اس��ت، مخاطب این نامه جوانان 
آمریکای��ی و اروپایی هس��تند. صحن��ه ای که در 
فرانسه ایجاد شد و عکس العمل سخیفی که نشریه 
فرانسوی داشت بس��یار ظالمانه بود این در حالی 
اس��ت که این افراد مورد حمایت رهبران سیاسی 
این کشورها نیز هستند و اقدام رهبر معظم انقلاب 
در این شرایط خطاب به جوانان و درخواست از آنها 
برای پیدا کردن حقیقت و پیروی از آن بود. مقام 
معظم رهبری با این اقدام مستقیم سیاستمدارها 
را دور می زنند و می گویند از آنها توقعی نیس��ت 
بلکه به خاطر رس��یدن به آینده روشن خودتان به 
دنبال حقیقت باشید. معاندان آنچنان پرونده خراب 
و س��یاهی دارند که هیچ مرکز فکری قادر نیست 
عکس العمل تندی در قبال این نامه نش��ان دهد. 
وی گفت: پیام حقیقت اسلام و انقلاب اسلامی باید 
بین المللی شود و باید به حیطه ایدئولوژی و مسائل 

عقیدتی به صورت جهانی فکر کنیم.

واکنش خانواده مرتضی پاشایی 
به ادامه مستند جعلی ساخته شده

وکیل خانوادگی مرتضی پاشایی معتقد است 
مستند »سیب« که درباره این خواننده موسیقی 
س��اخته ش��ده مورد تایید خانواده آنها نیست. به 
گزارش مهر، خبر س��اخت مستند درباره مرتضی 
پاش��ایی توس��ط گروه ها و اف��راد مختلف مدتی 
است ش��نیده می شود. منصور پاش��ایی، عموی 
مرتضی پاش��ایی درباره جزئیات ساخت مستند 
مرتضی پاشایی و اختلاف نظر با کارگردان مستند 
»س��یب« گفت: زمانی که رضا رشیدپور ساخت 
این فیلم مس��تند را مطرح کرد خانواده پاشایی 
هیچ مخالفتی نکرد اما قرار گذاشتیم درباره زمان 
پخش و نظارت بر کیفیت کار در آخرین مراحل 
صحبت کنیم و نسخه نهایی را در اختیار خانواده 
این خواننده موسیقی پاپ بگذارند ولی این اتفاق 
نیفتاد. وی ادامه داد: طبق قوانین مالکیت معنوی، 
ساخت فیلم درباره چهره های مطرح باید با مجوز 
خانواده باش��د که این مجوز در بدو امر انجام شد 
ولی متاس��فانه پس از پایان کار ادامه پیدا نکرد و 
حداقل انتظار خانواده پاشایی این بود که  رشیدپور 
اس��تانداردهای قانونی را رعای��ت کند. زمانی که 
خواستیم مستند پاشایی را به کارگردانی شاهین 
صمدپور بسازیم به رسم ادب به رشیدپور زنگ زدم 
و خواستم اطلاع دهم که می خواهم این مستند 
را بس��ازم و متذکر ش��وم که حق پخش مستند 
»سیب« بدون مجوز خانواده را ندارد ولی متاسفانه 
او ج��واب ن��داد. پ��س از آن به یکی از دوس��تان 
نزدیک رشیدپور زنگ زدم که او هم پاسخگو نبود. 
همچنین پیامک هم به رشیدپور ارسال کردم ولی 

باز هم پاسخی دریافت نکردم. 

مدیر جدید رادیو سلامت 
منصوب شد

قائم مقام شورای سیاس��ت گذاری سلامت به 
عنوان مدیر جدید رادیو سلامت انتخاب و منصوب 
ش��د. به گزارش تس��نیم به نقل از روابط عمومی 
رس��انه ملی، معاون صدای سازمان صدا و سیما، 
»صدیقه اعتمادس��عید« را به عنوان مدیر جدید 
رادیو س��لامت منصوب کرد. برپایه این گزارش، 
طی حکمی از سوی نسرین آبروانی معاون صدای 
رس��انه ملی، دکتر صدیقه اعتمادسعید به سمت 
مدیریت شبکه رادیویی سلامت منصوب شد. دکتر 
صدیقه اعتمادس��عید پیش از این »عضو شورای 
سیاستگذاری سلامت سازمان صدا و سیما« بوده 
و از س��ال 92 تاکنون در سمت قائم مقام شورای 
سیاستگذاری سلامت نیز فعالیت کرده است و در 
بخش های مختلف رادیو سلامت از جمله »مدیر 
طرح و برنامه این شبکه« و همچنین »سرپرست 
گروه س��لامت جسم و س��لامت اجتماعی رادیو 

سلامت« نیز سابقه فعالیت دارد.

اعتراضاتتندعلیرضاامینی
بهحذف»دلتاایکس«ازجشنوارهفیلمفجر

با تظاهر به وطن پرستی پول هایشان را 
برای آقازاده هایشان می فرستند

علیرضا امینی، کارگردان »دلتا ایکس«، نسبت 
به عدم حضورش در جش��نواره فیلم فجر معترض 
است. به گزارش  تس��نیم، »دلتا ایکس« تازه ترین 
اثر س��ینمایی امینی برای حضور در سی وسومین 
جش��نواره فیلم فجر نتوانست نظر هیات انتخاب را 
کس��ب کند. امینی گفت هرچه سروصدا کردم که 
اصلا بحث س��ر مقوله کیفیت، سیاه نمایی وتلخی 
نیس��ت کس��ی حرف من را باور نکرد و تا امس��ال 
هم کس��ی حرف من را باور نکرد اما امسال خیلی 
از فیلمسازان به این حرف رسیدند که با مسؤولینی 
طرف هس��تند که پای امضای خ��ود و پای پروانه 
ساخت و نمایش خودشان نمی مانند. امینی با انتقاد 
از رویکرد مس��ؤولان جدید سینمایی در حمایت از 
آثار فیلمسازان افزود: حداقل مسؤولان سینمایی در 
دولت قبل با هر سیاس��تی که داشتند، پای امضای 
خودشان می ایستادند اما اینهایی که مدیران جدید 
سینمای کشور شدند اصلا پای حرف و امضای خود 
نیس��تند. وی ادامه داد: از دلسوزی فرهنگی و بیان 
دغدغه ه��ای اجتماعی دم می زنن��د در صورتی که 
همه اینها، ادعایی بیش نیست. دلسوز فرهنگ این 
مملکت، فیلمس��ازی است که با بودجه شخصی نه 
ب��ا وام و حمایت بنیاد فارابی از دغدغه های جوان ها 
و اجتماع فیلم می سازد. منِ فیلمسازی که دغدغه 
دارم فیلمم اول از همه، در جشنواره ایران اکران شود 
دلس��وز هستم نه آن مس��ؤولی که فقط می خواهد 
پول هایش را بگیرد و بعد دلار کند، بفرس��تد برای 
بچه هایش در آمریکا. اتفاقا این دوگانگی از همین جا 
ش��روع می شود که تظاهر به وطن پرستی می کنند 
ولی پول هایش��ان را برای آقازاده هایشان در آمریکا 
می فرستند. امینی ادامه داد: واقعا به من برمی خورد 
که امثال من فیلمساز که با خون دل فیلم می سازیم 
س��یاه نما، تلخ گرا  و متهم می شویم به اینکه علیه 
نظام و کش��ور فیلم می س��ازیم و امثال کسانی که 
فکر پول و قدرت هس��تند دلسوزان نظام می شوند. 
کارگردان »بلوک 9 خروجی 2« ادامه داد: یک سال 
طول کشید تا مجوز فیلم »بلوک 9 خروجی 2« را 
گرفتم و وقتی آن را س��اختم حداقل خواسته ام این 
بود پای پروانه س��اختی که خودش��ان امضا کردند 
بایس��تند تا بتوانم فیلمم را اک��ران کنم. امینی در 
پاسخ به این سوال که ممکن است نمایش فیلمش، 
حساس��یت هایی را به وجود آورد؟ گفت: »بلوک 9 
خروجی 2« را در وزارت ارشاد نمایش دادند همانجا 
از اهالی رسانه و سینما نظرخواهی کردند. نتیجه این 
نظرسنجی اصلا هیچ حساس��یتی را راجع به فیلم 
نداشت. این فیلم نه سیاسی است و نه حساسیت های 
مذهبی را ایجاد می کند. فیلمی که درباره مش��کل 
بچه های طلاق س��اخته ش��ده و بی��ان یک دغدغه 
اجتماعی اس��ت چه مش��کلی می تواند علیه نظام و 
کشور ایجاد کند؟ وی با اشاره به عدم حضور »بلوک 
9 خروجی 2« در جش��نواره فیلم فجر سال گذشته 
گفت: اینها به خاطر حساسیت های سلیقه ای »بلوک 
9 خروجی 2« را به جشنواره راه ندادند. امینی درباره 
اعتراض��ش برای عدم حضور فیل��م جدیدش »دلتا 
ایکس« در جش��نواره امس��ال توضیح داد: من اصلا 
دوست نداش��تم هیچ اعتراضی کنم و تا الان هم به 
خاطر اینکه نگویند می خواهد فشار بیاورد تا فیلمش 
را به جشنواره بیاورد، مصاحبه نکردم اما وقتی آقای 
صدرعاملی در برنامه هفت مستقیم می گوید امینی 
با ایده س��ر فیلم می رود، واقعا برایم سوال است چه 
کسی با ایده پروانه ساخت گرفته که من با ایده بروم 
سر صحنه. ما »دلتا ایکس« را 3 بار بازنویسی کردیم 
و با نظر آقای اسعدیان این فیلمنامه را ساختیم. این 
اظهارنظرها است که من را اذیت می کند. کارگردان 
»دلتا ایکس« با اشاره به صحبت های صدرعاملی در 
برنامه هفت ادامه داد: وقتی ایش��ان در برنامه هفت 
می گوید دیگر در این موقعیت قرار نمی گیرم، حتما 
یک مش��کلی وجود دارد. حتما دچار عذاب وجدان 
ش��ده اس��ت که این حرف را می زند. وقتی فیلمی 
به خاطر ضوابطی خاص کنار گذاشته می شود، اعضای 

هیات انتخاب هم دچار عذاب وجدان می شوند.

علی سامره به جمع بازیگران 
»آخرین بازی« پیوست 

علی س��امره، بازیکن سابق فوتبال بعد از مهدی 
امیرآبادی دومین بازیکن فوتبالی اس��ت که به گروه 
بازیگران مجموعه تلویزیونی »آخرین بازی« ملحق 
ش��ده است و تا چند روز دیگر در نقش مربی جلوی 
دوربین می رود. به گزارش تسنیم، گروه تولید اکنون 
مشغول تصویربرداری قسمت های باقیمانده »آخرین 
بازی« در لوکیشن دفتر باشگاه هستند. در خلاصه 
داستان این مجموعه تلویزیونی آمده است: قباد که 
در رویا ه��ا و توهمات خودش زندگی می کند و آرزو 
دارد یک شبه ره صدساله را برود و به ستاره ای مشهور 
تبدیل ش��ود بنابراین تصمیم می گی��رد وارد دنیای 
فوتبال ش��ود اما پس از پیوستنش به یک تیم لیگ 
بر تر... . »آخرین بازی« با نگاهی طنز و شیرین مسائل 
فوتبال کشورمان را مورد بررس��ی قرار می دهد؛ در 
این سریال مانند همه سریال هایی که درباره فوتبال 
ساخته می شود، مسائل و مناسبات دنیای حرفه ای 
فوتبال مورد توجه قرار گرفته اما سعی شده یک قصه 
مستقل به دور از حواش��ی فوتبال برای تماشاگران 

روایت شود.

دنی�ای اسماعیلدوس�ت: مرتض�ی
روزنامهن�گاری،آدم�یرادرمواجه�هب�ا
پدیدهه�ایمتفاوت�یمینهدک�ههریک
صورتیخ�اصازحضوریانس�انیدراین
دای�رهپررمزورازدارن�دوجدایازنگاهی
حرف�هایبهکارخ�ود،درپرداختبهروال
زندگینیزمبناییمتمایزراترسیممیکنند.
علیقویتننیزیکیازهمینافرادیاست
ک�هازب�دوورودبهدفت�رکاریاش،مرابه
دنیای�یدیگرازنگرهزیس�تنکش�اند؛با
تابلوهاییازنقاشیوسیماییشاعرانهکه
خیلیبیشترازفیلمساختهشدهاش،جای
بحثوگفتوگوراگش�ایشمیساخت.از
اینرومصاحبهایمتفاوتوبهنظرمجالب
توجهصورتیافتکهالبتهبرایفیلمساز
میهماننوازنیزچنینتعبیرشد.پسشما

همدراینضیافتهمسفرهشوید.
***

ازای�دهاولیهفیلمآفتاب،مهتاب،زمینبگوییدکه
بهانهایبرایساختایناثرشد.

ایده اولیه را پدرم سال ها پیش از یک اتفاق واقعی 
تعری��ف کرده بود که به ش��خصی روحان��ی در جایی 
دورافتاده، زمین های بس��یاری تعل��ق می گیرد و او به 
آنجا رفته و براس��اس مواجهه با مردم دچار دیدگاهی 
خاص می شود. در سال 1391 تصمیم گرفتم این ایده 
را تبدیل به فیلمنامه و سپس فیلم کنم و براساس آن 

فیلم آفتاب، مهتاب، زمین شکل گرفت. 
درآثاراخیرتان،کودکاننقشبسزاییدارندودراین

فیلمنیزکودکیراکناریکروحانیقراردادید.
در این فیلم لازم بود تا بنا به شرایط روحی و ایجاد 
بار معنایی از وجود کودکی استفاده شود و این مساله 
برای ایجاد تعابیری بود که من در نظر داشتم. به نظرم 
کودکان روح لطیف و اف��کار پاکی دارند و  می توان از 
زاویه نگاه آنها، جهان را بهت��ر دید. روحانی ما در این 

فیلم شخصی وارسته و شوریده حال است.
برایمنبهش�خصهجالباستکهازجهانتفکری
شمابدانمواینکهعلتانتخابمدیومسینمابرایعلی

قویتنچهبودهاست؟
من از دوران کودکی، علاقه خاصی به سینما داشتم 
و این علاقه بس��یار ذاتی بود. یادم می آی��د در دوران 
کودکی و نوجوانی به دیدن فیلم هایی می نشستم که 
فقط سرگرم کننده و ماجرایی نبودند مثلا به فیلم های 
فیلمس��ازانی مانند برس��ون، برگمان، فلینی و دیگر 
کارگردان هایی که سینمایش��ان بار معنایی بیشتری 
داشت علاقه مند بودم. البته از دوران کودکی به نقاشی 
هم علاقه زیادی داشتم و معلم نقاشی همیشه تشویقم 
می کرد. همچنین بعدها از سال 1360 به سمت نوشتن 

نمایشنامه رفتم. 
شنیدهامدردورانخاصدفاعمقدسنیزفعالیتهای

ارزندهایدرزمینههنرداشتید.
در دوران دفاع مقدس، 92 گزارش خبری کوتاه از 
فعالیت های رزمندگان را برای واحد خبری صداوسیما 
تهی��ه ک��ردم، در آن دوران ش��رایط ف��رق می کرد و 

نمی توانستیم نسبت به شرایط 
بی تفاوت باش��یم. من از قبل با 
دوربین های 8 و 16 میلی متری 
آشنا بودم و فیلم های خبری را با 
دوربین 16 میلی متری ساختم. 
در آن زمان جدا از فیلمسازی، 
نقاشی های زیادی را هم با حال 
و هوای حماس��ی دوران جنگ 

کشیدم.
ب�هنظرت�انزمانمناس�بی
راب�رایس�اختفیل�ماولتان

برگزیدید؟
من پس از س��اخت تعدادی فیل��م کوتاه و فیلم 
نیمه بلند »غبار« در س��ال 1368 مجوز کارگردانی ام 
را از وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی دریافت کردم. 
آن موقع س��ختگیری های خاصی برای فیلم اولی ها 
داشتند و کارهای ویدئویی را به عنوان نمونه کار قبول 
نمی کردند اما حالا حتی می شود با دوربین موبایل هم 

نمونه کار ساخت.
درابتداش�مارابهعنوانس�ینماگریگیشهپسند
میش�ناختیموناگهانبهتحولیخ�اصازگرایشبه

سینماییمحدودتروبانوعنگاهیخاصتررسیدید.
اولین فیلم بلند من »عشق من، شهر من« بود که 
در س��ال 1370 ساخته شد و درباره وضعیت آوارگان 
جنگ ب��ود و بعد فیلم »ضربه توف��ان« را که فیلمی 
حادثه ای بود ساختم. من در آن شرایط نیاز داشتم که با 
فیلم های گیشه ای و کسب اطمینان سرمایه گذار کسب 
تجربه کنم اما آنچه را من از زمان شروع فیلمسازی ام 
به دنبالش بودم، سینمای فرهنگی بود که بار معنایی آن 
بیشتر از مسائل سرگرمی اش باشد اما در اوایل کارم، از 
طرفی برای تجربه کردن نیاز به حضور در آن سینمای 
گیشه ای داشتم و آن سینما را تا 7 فیلم ادامه دادم که 
در همه آنها بازیگران مطرح و داستان های عامه پسند 
وجود داش��ت تا اینکه در سال 1384 تصمیم گرفتم 
روی پای خودم بایس��تم و چی��زی را که به آن اعتقاد 
دارم و دغدغه ام اس��ت دنبال کنم. برای همین 4 سال 
کار نکردم، س��فر کردم و به مطالع��ه پرداختم و فکر 
کردم چگونه می توانم به س��ینمایی که دوس��ت دارم 
برسم؟ آخرین کاری که با آن حال و هوای عامه پسند 
ساختم در سال 84 فیلم »نسکافه داغ داغ« بود و بعد 
با فیلم »بادهای بهاری« در سال 88 به سمت ساختن 

فیلم های مورد نظرم رفتم. 
چهتحولیدرش�ماش�کلگرفتکهازاثریمانند
»ضربهتوفان«بانوعبازیجمشیدهاشمپوربهکارهایی

روستاییونگاهیارزشیرفتید؟
م��ن از اول به دنبال فیلم هایی بودم که براس��اس 
فرهنگ کشور ش��کل بگیرد و باعث ارتقای آن شود، 
منتها در اوایل کارم نمی توانس��تم به آن سینمایی که 
علاقه داشتم راه پیدا کنم و مساله بودجه مطرح بود. تا 
اینکه با وجود پیشنهاداتی که برای ساخت آثار تجاری 
داشتم، به سمت فیلم هایی مستقل با بودجه شخصی 

رفتم.
البتهدرزماناکرانفیلمضربهتوفان،مندردنیای
کودکانهبراس�اسهمذاتپنداریباشخصیتقهرمان

فیلمتان،چندبارفیلمرادیدم.
در آن زمان جمشید هاشم پور سوپراستار بود و آن 
فیلم فروش خوبی داشت. ما هم سعی کردیم فیلمی 
حادثه ای و داستان محور بسازیم اگرچه حالا ذائقه من با 

چنین فیلم هایی جور درنمی آید.
باچهشرایطیاقدامبهساختآثارمستقلسینمایی

کردید؟
در آن زم��ان، دولت در ده��ه 60 و اوایل دهه 70 
بهتر توانست از سینمای فرهنگی حمایت کند و حالا 
کمتر ش��اهد چنین توجهی هستیم. به نظر می رسد 
من و امثال من در حال حاضر بیشتر از دولت دغدغه 
فرهنگ و ارزش های جامعه را به دوش می کش��یم و از 
وقت و مال خودمان مایه می گذاریم، همین فیلم تازه ام 
)آسمان آبی مادرم( موضوع سیاست اقتصاد مقاومتی 
را گوش��زد می کند اما چه کس��ی به این چیزها توجه 

می کند. 
اماازنگاهبرخیاش�خاصفیلمهایشماازحمایت

مالیدولتبرخورداراست.
حمایت های آنچنانی را از برخی پروژه های خاص 
انج��ام می دهند، نه فیلم های مس��تقل ک��ه قوی تن 
می سازد. من تا به حال همیشه فیلم هایم را با بودجه 
شخصی خودم ش��روع کردم و اگر هم وامی گرفتم یا 
مش��ارکتی انجام گرفته در مرحله پایان��ی و آخر کار 
ب��وده، در واق��ع هیچ نهادی از ابت��دا نیامده بودجه ای 
در اختی��ار بگذارد چون من سفارش��ی کار نمی کنم. 
بارها در نش��ریات نوشتند فیلم 
آفتاب، مهتاب، زمی��ن را فارابی 
س��رمایه گذاری کرده در صورتی 
ک��ه اینطور نیس��ت. ب��ه برخی 
فیلم ها به اسم فاخر، کمک های 
چندمیلیاردی می کنند اما ما که 
این هم��ه برای آین��ده کودکان 
کش��ور فیلم فرهنگی می سازیم 
ب��ا کمترین توج��ه دولت مواجه 

می شویم. 
فیلمهاییمانندآفتاب،مهتاب،
زمینمیتواندباذائقهگروهیخاصازمخاطبانهمراه

باشد؟
اشتباه دوس��تان مطبوعاتی و مسؤولان فرهنگی 
همین است که فکر می کنند همه ظرفیت یک فیلم 
بستگی به گیشه دارد. اما موفقیت از آن فیلم هایی است 
ک��ه در درازمدت بر فرهنگ ما تاثیر مثبت بگذارد. ما 
نباید این همه بگوییم چرا فیلم های فرهنگی و ارزشی 
مانند فیلم های گیشه ای نمی فروشد، چرا که ارزش این 
آث��ار در طول زمان به دس��ت می آید و باید برای دیده 
شدن این فیلم ها راهکارهای اکران خوب را به کار گیریم 
تا این دسته از فیلم های ارزشی تاثیر خود را بر مخاطب 
بگذارد و مطمئنا س��رمایه خود را بازمی گرداند. از این 
نظر نیاز است تا مدتی طولانی تر این فیلم ها در اکران 

بماند و با ذائقه مخاطب همراستا شود. 
اگرزمانبهعقببرگردد،دوبارهفیلمیمانندسرود

تولدمیسازید؟
باز هم نمی توان به راحتی قضاوت کرد. در واقع اگر 
هم زمان به عقب برگردد برای به دس��ت آوردن تجربه 
باید فیلم هایی س��اخت تا به ش��رایط امروز برسیم و 
بتوانیم کار فرهنگی بکنیم. همین حالا سرمایه گذارانی 
حاضرن��د و دوس��ت دارند دوباره فیلم های گیش��ه ای 
بسازم چرا که وقتی فیلمی گیشه ای باشد خود به خود 
ذهن ها به این س��مت می رود ک��ه فیلم ها را به همان 

صورت سطحی بسازیم.
فک�رمیکنی�ددرص�ورتپذیرشمس�تقلبودن
فیلمهای�یمانن�دآثارش�ما،میت�وانانج�امچنین

هزینههایغیرقابلبرگشتیرامعقولانهدانست؟
ب��ه طور حتم، س��اخت این فیلم ه��ا تنها دغدغه 
می خواهد و نمی توان ب��ا نگاهی تجاری با آن برخورد 
کرد اما با همین ش��رایط هم امیدی به ادامه کار دارم، 
مثلا برای 3 فیلم آخرم با یک کمپانی خارجی قرارداد 
بس��تم و قرار است در کشورهای اروپای شرقی و آسیا 
اکران های محدودی در سینماتک و سالن های خاص 

آن کشورها داشته باشد از طرفی این فیلم ها را می توان 
بعدها به تلویزیون فروخت، چرا که آثاری ارزشی است 
و ب��رای مخاطب تاثیرگذار خواهد بود. من به دنبال پر 
ک��ردن جیب خود نیس��تم و همین قدر منفعت برایم 

کافی است. 
بهنظرتاننیازمخاطببیشترتماشایفیلمیبهظاهر
سرخوشانهاستیافیلمسازبایدبانگاهیمتفکرانه،او

رابهسمتجهانیمتفکرانهسوقدهد؟
اتفاقا من مخالف فیلم های گیشه ای نیستم و فکر 
می کنم همه نوع فیلم سالمی برای مخاطب لازم است 
چرا که یک عده دوس��ت دارند در سالن بنشینند و از 
س��ینما لذت ببرند و برخی ب��ه دنبال فیلم هایی با بار 
معنایی هس��تند. منظور من این است که نباید همه 
هدف مس��ؤولان سینمایی به س��مت مشغول کردن 
مخاطب باشد تا مردم از خیلی از مسائل غفلت کنند.  
من به عنوان یک کارگردان این را می گویم که بگذارید 

مردم از دیدن فیلم های ارزشی محروم نشوند.
شماچندمرتبهازاصطلاحبارمعناییاستفادهکردید.
بهنظرتانمخاطببایددرکدامبخشازساختهتانبه

دنبالاینمعنایمورداشارهباشد؟
من نمی توانم به طور دقیق از فیلم خود مثال بزنم 
اما این را به ج��رات می گویم که همه پلان های فیلم 
آفت��اب، مهتاب، زمین دارای بار معنایی اس��ت. یعنی 
چنان زاویه دوربین و نماها را چیده ام که این بار معنایی 
را ایجاد کند. حتی در رنگ بندی و لباس ها و موسیقی 
و بازی ها همه چیز را در جهت نش��ان دادن همین بار 
معنایی ایجاد کردیم. خیلی از فیلم هایی که ش��اید به 
ظاهر ادعای بار معنایی دارند اینچنین نیستند. اما من 
ادعا می کنم که فیلم هایم بار معنایی دارند و با توجه به 
فرهنگ کشورمان ساخته شده اند و همه تلاش من در 
این فیلم ها نشان دادن فرهنگ غنی کشور در مناطق 

مختلف آن است. 
چ�راموض�وعارزشمداران�هخودرابهس�متآثار

حساسدفاعمقدسنمیبرید؟
من نمی دانم چرا درباره فیلم های من اینگونه فکر 

می کنی��د. م��ن در آفریقا فیلم 
نمی س��ازم که تعبیر غریبه ای از 
فیلم های من داری��د! فیلم های 
من براساس نگاهی که به زندگی 
دارم ش��کل گرفت��ه اس��ت. اگر 
فیلم های دفاع مقدسی  شرایط 
پی��ش بیای��د حتما ای��ن کار را 
خواهم کرد اما اگرهم فیلم دفاع 
مقدسی بخواهم بسازم، براساس 
نگاه خودم خواهد بود. مطمئن 
باشید اگر فیلمی دفاع مقدسی 

بس��ازم، مانند اخراجی ها نخواهد ش��د! چرا که آقای 
ده نمکی این را خواهد ساخت. ما یک ده نمکی داریم و 
بس است. همان طور که آقای حاتمی کیا نیز فیلم دفاع 

مقدسی خود را می سازند. 
فیلمه�ایش�مارانمیتواننهدردس�تهفیلمهای
خاصوتجربیدانس�تونهبهچشمآثارتجاریبدان

نگریست!فرمکارهایتانبهچهشکلیاست؟
فیلم های من فرم گرا نیستند. دغدغه من این است 
که با س��اده ترین شکل ممکن حرف خود را بزنم. من 
دنبال این نوع تقس��یم بندی شما نیس��تم و به نظرم 
مهم ترین مساله ای که در ساخت یک فیلم می توان در 
نظر داشت، ارائه آثاری است که نگاه مردم را به سمت 
مباحث فرهنگی بکشاند. به نظرم ارزش سینما بیش از 

اینهاست که آن را در دسته خاصی قرار دهیم.
فیلمهایخودراقصهگومیدانید؟

من به حرف های برخی که می گویند بعضی فیلم ها 
قصه گو هستند یا نیستند، اعتقادی ندارم. به نظر من 
همه فیلم ها به نوعی قصه گو هس��تند و فیلم های من 
هم همین طور است. حالا ممکن است برخی فیلم ها 
دیالوگ کمتری داش��ته باشند و برخی بیشتر مبتنی 

بر تصویر باشند و آن تصویر هم شکلی از سینماست.
چرابراینوشتنایدههایارزشمدارانهخودازوجود

فیلمنامهنویسانحرفهایاستفادهنمیکنید؟
من نمی دانم منظور شما از فیلمنامه نویس حرفه ای 
چیس��ت؟ من بارها فیلمنامه های مختلفی را از افراد 
حرف��ه ای و حتی بچه های کم س��ن و س��ال و آماتور 
دریافت کرده ام اما در واقع نتوانستم در فیلمنامه های 
ارائه شده به آن نگاه خودم برسم. با توجه به این شرایط، 
دیدم که بهتر است خودم فیلمنامه های مورد نظرم را 

برای اجرا بنویسم. 
ن�گارشفیلمنامهآفتاب،مهتاب،زمینچقدرزمان

برد؟
نمی توان زمان مش��خصی را تعیین کرد. برخی از 

ایده ها، سال ها من را درگیر می کند و برخی 
امکان دارد در عرض یک ماه نوش��ته شود. 
بستگی به حال و هوای فیلم و فضایی دارد 
که کار می کنم اما سعی می کنم همه تلاش 
خودم را برای تحقیقات و کسب اطلاعات 
طی کنم. فیلمنامه فیل��م آفتاب، مهتاب، 
زمین هم در حدود هفت ماه طول کشید. 
اخی�ریک�ه فیلمه�ای خودت�اندر 
س�اختهاید،بازیگرهمهس�تید.خ�ودرا

بازیگریحرفهایمیدانید؟
من قبلا 12 نمایشنامه را نوشته و بازی 
ک��ردم و در آنه��ا نقش اول را داش��تم. در 
فیلم های کوتاه خودم نیز بازی کردم. حتی 
در اولین فیلم های بلندم مانند »توطئه« نیز 
نقش محوری را بازی کردم. البته دوس��ت 
ن��دارم در فیلم های دیگران ب��ازی کنم و 
اگر بخواهیم بازیگ��ری را به عنوان منبعی 
درآمدزا حساب کنیم، من نمی توانم خودم 

را حرفه ای بدانم.
ش�نیدهامقراربودهاستبراس�اسزندگیسهراب
سپهریفیلمیبس�ازید.چرادیگرخبریدراینباره

وجودندارد؟
من از کودکی شعرهای سهراب سپهری را خوانده 
و به آن علاقه داش��تم و چند سال قبل تصمیم گرفته 
بودم فیلمی براس��اس زندگی ایش��ان بسازم اما وقتی 
فهمیدم آقای جلال فاطمی قرار اس��ت چنین کاری 
کند، فعلا س��رعت انجام این کار را کم کردم. به نظرم 
نیاز بود براساس زندگی این شاعر بزرگ فیلمی ساخته 
ش��ود و مهم نیست چه کس��ی این کار را انجام دهد. 
البته شنیدم که آقای فاطمی، مرا برای نقش سهراب 

پسندیده است.
چگونهبهچهرهایهمچونسهرابسپهرینزدیک

شدید؟
ببینی��د! من چگون��ه می توانم خودم را به ش��کل 
سهراب س��پهری دربیاورم. آیا خودم را گریم کرده ام؟ 
آیا با کمی بلند کردن مو می توان شبیه کسی شد؟ مگر 
من عبدالله اس��کندری هستم؟ من زمانی عکس های 
بدون ریش سهراب سپهری را به مادرم نشان می دادم و 
او ما را با هم اشتباه می گرفت! اصلا نمی توان نوع صورت 

و شکل ذاتی یک فرد را با گریم تغییر آنچنانی داد. 
البتهشباهتس�ازیبهسمتشاعرگرانقدریچون
س�هراب،مس�الهناگوارینیس�تومهمت�رازظاهر،
رسیدنبهفضایفکریچنینشخصیاست.آثارشما

بهاینسمتاست؟
بحث من این است که این شباهت به طور تعمدی 
صورت نگرفته است اما درباره فیلم های اخیرم چنین 
حس��ی برای برخی مخاطبان پیش آمده که به فضای 
ش��عرهای سهراب سپهری نزدیک شده ام بویژه درباره 
فیلم پرواز بادبادک ها می پرس��یدند که ش��ما فیلم را 
براس��اس زندگی سهراب سپهری س��اخته اید؟ و من 
پاس��خ می دادم که تعمدی در این مساله نبوده است. 
البته باعث خوش��حالی اس��ت که ش��کل ظاهری یا 
فیلم های مرا به شخص بزرگی چون سهراب سپهری 
وص��ل می کنند و ای��ن وظیفه 
من را بیش��تر می کن��د اما هیچ 
وقت نخواس��تم از این موقعیت 
سوءاستفاده کنم. من هیچ وقت 
نمی گویم که مانند سهراب رفتار 
کرده ام. برخی شاید بگویند که 
فیلم من به احساسات این شاعر 
نزدیک است اما نمی توانیم اینها 
را با هم مقایس��ه کنیم چرا که 
جهان های مختلف خود را دارند.
ب�هنظرتانایجادبخش�یبه
نامهنروتجربهیکفرصتطلاییبرایفیلمس�ازان
مستقلبودهیابهشکافمیانموقعیتناموازیازاکران

فیلمهادامنمیزند؟
با توجه به جایگاه فیلم های مستقل و تجربی، امکان 
رقابت مستقیم با فیلم های تجاری برای ما وجود نخواهد 
داشت و تنها باید به همین اکران های محدود در هنر 
و تجربه اکتفا کنیم. ما در ش��رایطی که به طور کامل 
ناامید شده بودیم، با ایجاد شرایطی به نام هنر و تجربه 
کمی دلخوش به آینده ش��دیم و به نظرم این بهترین 
تصمیم بوده است. البته نتیجه کار و شکل ارائه آن هنوز 
برای من نامشخص است. به نظرم یکی از اشکالات این 
نوع اکران در محدود بودن زمان نمایش فیلم هاس��ت 
چرا که تماشاگر در این شرایط باید خودش را با اکران 
فیلم های مورد نظرهماهنگ کند، مثلا تماشاگری که 
دوست دارد فیلم من را در یک ساعت مشخصی ببیند، 
امکان دیدن فیلم را در آن ساعت خاص ندارد. البته من 
باز هم تش��کر می کنم از مسؤولان مربوطه که در این 
شرایط نامناسب به داد فیلم هایی مثل آثار ما رسیدند. 

فیلمهایروزسینمایجهانراتعقیبمیکنید؟
مگر می ش��ود فیلم های به روز را دنبال نکرد. الان 
طوری شده که شاید مثل سابق نتوانم کارگردان خاصی 
را به عنوان نمونه نام ببرم اما می توانم به فیلم خاصی از 

یک کارگردان برسم. 
ازدیدگاهشمایککارگردانبایدبادغدغهایخاص

بهسمتسینمابرود؟
به نظرم تنها داش��تن تکنیک در فیلمسازی مهم 
نیست و یک کارگردان باید تعهد این کار را هم داشته 
باشد. یک عده ای از آدم ها فقط به دنبال ساخت فیلم 
هس��تند و برخی دیگر به دنبال به جا گذاشتن اثری 
خاص از خود هس��تند. م��ن هیچ ک��دام از این افراد 
تکنیسین یا هنرمند را انکار نمی کنم. آنها براساس نگاه 
خود به زندگی، فیلم می سازند. من هم یکسری دغدغه 

دارم که براساس آن کار می کنم.

گفت وگوی »وطن امروز« با علی قوی تن، کارگردان فیلم »آفتاب، مهتاب، زمین«

نخواستم شبیه سهراب سپهری باشم!
اخبار
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ازاولب�هدنبالفیلمهای�یبودمکه
براساسفرهنگکشورشکلبگیردو
باعثارتقایآنش�ود،منتهادراوایل
کارمنمیتوانستمبهآنسینماییکه
علاقهداش�تمراهپیداکنمومس�اله
بودجهمط�رحبود.تااینک�هباوجود
پیش�نهاداتیکهب�رایس�اختآثار
تجاریداش�تم،بهس�متفیلمهایی

مستقلبابودجهشخصیرفتم

منچگونهمیتوانمخودمرابهش�کل
س�هرابس�پهریدربیاورم.آیاباکمی
بلندکردنمومیتوانشبیهکسیشد؟
مگرمنعبداللهاسکندریهستم؟من
زمانیعکسهایبدونریشس�هراب
سپهریرابهمادرمنشانمیدادمواوما
راباهماشتباهمیگرفت!اصلانمیتوان
نوعصورتوش�کلذاتییکفردرابا

گریمتغییرآنچنانیداد


